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Door Lucas Bergkamp - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu

Uit documenten die dankzij een beroep op de Wet open overheid (Woo) zijn vrijgekomen, blijkt dat
klimaatactiegroep Extinction Rebellion (XR) rechtstreeks betrokken is geweest bij de voorbereiding
van het Nationaal Burgerberaad Klimaat. XR had een directe lijn met het Orgaan Fysieke
Leefomgeving (OFL) dat verantwoordelijk is voor de organisatie van het beraad. XR heeft de
organisatie geïnstrueerd om het beraad in klimaat-alarmistische richting te duwen en kritische
geluiden rücksichtslos de kop in te drukken.

Deze onthulling kwam kort nadat de deelnemers waren geïnstrueerd om het uitbrengen van het advies
over de Tweede Kamverkiezingen van 29 oktober heen te tillen. De organisatoren rekenen kennelijk
op een progressief kabinet en denken dat het advies, dat eigenlijk in september had moeten
verschijnen, bij zo’n kabinet in meer vruchtbare aarde zal vallen. Het Burgerberaad Klimaat is niet
politiek neutraal, niet achter de schermen, maar inmiddels ook niet meer vóór de schermen. Dat de
organisatie van het burgerberaad meteen alle vuile was buiten hangt, is geen toeval. Ze weten dat je
vuile was buiten hangt als het regent. De hoop is dat tegen de tijd dat het advies uitkomt de storm
weer zal zijn gaan liggen.

‘Doorgestoken kaart’
Henk Vermeer van BBB verwoordde het gevoelen van veel Tweede Kamerleden toen hij bij het bekend
worden van de dubieuze rol van XR van ‘doorgestoken kaart’ sprak. ‘Extinction Rebellion voert actie
door snelwegen te blokkeren, bedrijven te intimideren en maatschappelijke ontwrichting te
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organiseren”, merkte Vermeer op. ‘Wat BBB betreft voldoet deze club zelfs aan de definitie van een
terroristische organisatie. Dat juist zij aan de voorkant meeschrijven aan een “burgerberaad” is totaal
onacceptabel.’

Al eerder was de organisatie van het burgerberaad in diskrediet geraakt toen plotseling een fact-check
werd verzonnen om onwelgevallige, doch juiste stellingen van een door de deelnemers geraadpleegde
deskundige over extreem weer in diskrediet te brengen. De fact-check  werd gesteund door een
tweetal klimaatwetenschappers die er speciaal voor dat doel waren aangetrokken. Zelfs de niet
controversiële stelling dat de kosten van het huidige klimaatbeleid de baten overtreffen, moest het bij
de organisatie en XR ontgelden.

Dat was echter gerekend buiten hoogleraar klimaateconomie Richard Tol, die ook op een bijeenkomst
van het burgerberaad aanwezig was. Tol diende een klacht in tegen de ambtenaren die de deelnemers
zouden moeten helpen. Dat zou voor iedere beoordelaar een simpele zaak moeten zijn: als een top-
klimaateconoom de juistheid van de gewraakte stelling bevestigt, wie zijn de ambtenaren dan om te
proberen met een of andere sofistische klimaatwetenschapper deze alsnog naar de prullenbak te
verwijzen?

Maar nee, de klacht werd met een kort briefje afgewezen door een ecologische filosoof die als
beoordelaar was aangesteld. Deze man was jarenlang directeur van het Wereld Natuur Fonds. Volgens
de ecoloog was ‘het proces’ van de fact-check en van de beoordeling van de kritiek daarop zorgvuldig
geweest en was er dus niets aan de hand. Over de inhoud geen woord, terwijl de klacht juist over de
inhoud ging. Er ligt daarom nu een klacht bij de Ombudsman, die misschien wel naar de inhoud durft
te kijken.

De ecologische klachtenbeoordelaar vond het prima dat de organisatie de conclusies van het IPCC
verwierp om het klimaatalarmistische narratief van het beraad in stand te kunnen houden, want
‘procedureel’ zou er correct gehandeld zijn. Dat is je reinste ‘cargo cult’-rechtspraak — rechtvaardig
in vorm, maar onrechtvaardig in resultaat. De term werd door de fysicus Richard Feynman gebruikt
ter aanduiding van pseudowetenschap die geen geldige kennis oplevert omdat er iets essentieels
ontbreekt: integriteit en eerlijkheid. Tegen gebrek aan integriteit is geen enkele wet, regel, procedure
of wat dan ook bestand.

Gebrek aan integriteit is ook de ambtenaren van het burgerberaad niet vreemd. Het Woo-verzoek
waardoor de directe betrokkenheid van XR aan het licht kwam, werd door de ambtenaren op de lange
baan geschoven omdat de indiener zich kritisch over het beraad had uitgelaten. Bij de bespreking van
voorgestelde inbreng van een deskundige verwezen de ambtenaren vragen over de legitimiteit van het
(advies van het) burgerberaad als ‘niet relevant’ van de hand.

Persona non grata
De chemicus en wetenschapsjournalist Marcel Crok die door de deelnemers was uitgenodigd maar
door de ambtenaren als persona non grata werd bestempeld, mocht in een achterafzaaltje voor een
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klein groepje zijn verhaal afsteken gezet maar werd ‘geneutraliseerd’ met behulp van een KNMI-man
en een frauduleuze fact-check. Een misleidende video moest door de organisatie herzien worden. Aan
een deelnemer die kritiek had op de concept-aanbevelingen werd gevraagd of hij zijn kritiek  samen
met een bekende ‘klimaatontkenner’ had geschreven. Deelnemers die het niet eens waren met de
concept-aanbevelingen moesten in een kring gaan staan, zoals vroeger bij WeightWatchers, als je niet
voldoende was afgevallen.

De klachtenbeoordelaar zag er ook geen probleem in dat de ambtenaren zich beriepen op niet-
wetenschappelijke documenten om hun fact-check ten aanzien van de kosten en baten van
klimaatbeleid te onderbouwen. Dat de relevante wetenschappelijke studies die het gelijk van Crok
aantonen door de organisatie gewoon verzwegen werden, vond de beoordelaar prima. Met zijn
goedkeuring mag het klimaatberaad de vloer aanvegen met het toonaangevende werk van de
Nobelprijswinnaar William Nordhaus.  

Marcel Crok heeft zelf inmiddels ook een klacht ingediend tegen de ambtenaren van het beraad. Het is
een omvangrijk stuk dat in detail blootlegt waar de organisatie de mist in is gegaan met de fact-check,
die uit de hoge hoed werd getoverd toen Crok informatie aandroeg die tegen het gewenste narratief
inging. Deze doorwrochte klacht zal zelfs door een ecologische beoordelaar niet zo eenvoudig kunnen
worden afgewimpeld als de eerste, veel kortere klacht.

Het is tekenend voor het totale gebrek aan integriteit van de betrokken ambtenaren dat ze de
beoordeling van deze tweede klacht aanvankelijk toewezen aan dezelfde beoordelaar die eerder de
klacht van Tol afwees. Pas na protest van Crok hebben de ambtenaren toegezegd een andere
beoordelaar te zullen aanzoeken. Dan zal de indiener echter wel akkoord moeten gaan met een
aanzienlijk uitstel van de behandeling: pas na de zomer zou er iemand naar kunnen kijken.

Dus: óf een klager gaat akkoord met een bevooroordeelde beoordelaar óf zijn klacht wordt op de lange
baan geschoven. Terwijl het al maanden duidelijk is dat dit geschil in een klacht zou uitmonden, heeft
de ambtenarij nagelaten om de wettelijke vereiste klachtenprocedure behoorlijk in te richten en zal er
naar verwachting nog meer cargo-cult-rechtspraak volgen. De beschikbare middelen moeten kennelijk
allemaal worden ingezet voor nóg meer ambtenaren, deskundigen, fact-checks en propagandafilmpjes,
want  ‘klimaat moet’.

Nog maar twee jaar tijd
Een email van XR aan de ambtenaren die het burgerberaad voorbereidden, geeft inzicht in de druk die
is uitgeoefend: ‘Jullie houden te veel rekening met tegenkrachten van ontkenners, een achterhoede
van mensen die het vanwege allerlei redenen niet willen weten dat er veranderingen komen.’ In de
email liegt XR ook nog dat ‘wetenschappers het erover eens zijn dat we klimaatverandering moeten
stoppen’ en dat ‘we nog maar twee jaar de tijd hebben’. Die twee jaar zijn overigens inmiddels bijna
verstreken.

Kortom, het beraad, dat bedoeld was om burgers een stem te geven, is gekaapt door klimaatactivisten
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met een transformatie-agenda. Een afgehaakte deelnemer heeft uit de doeken gedaan dat serieuze
dialoog steeds heeft ontbroken en dat de organisatie alles continu in een bepaalde richting heeft
geduwd. Zonder dat de deelnemers het doorhebben, zijn zij figuranten in een klimaatactivistisch
toneelstuk. Ze mogen hoogstens wat bijzinnen en komma’s toevoegen in de voorgekookte adviezen van
XR en hun ambtenaren.

Het concept komt min of meer letterlijk uit de koker van XR-adept Eva Rovers, auteur van de in 2022
verschenen bestseller Nu is het aan ons. Oproep tot echte democratie. Rovers betoogde dat je ‘politiek
niet te veel aan politici moet overlaten. Daar zijn onze problemen namelijk te complex voor’.  Het is nu
duidelijk wie ze met ‘ons’ bedoelt. Daarom is de burger toch beter af met de ‘echte politiek’ dan met
Rovers’ ‘echte democratie’.  

Alles wat er mis is aan het klimaatbeleid, steekt de kop op bij het Burgerberaad Klimaat: privileges
voor ngo’s, activistische ambtenaren, sofistische klimaatwetenschappers met een missie en een
eindeloze stroom aan propaganda en irrealistische doelstellingen. Het hele proces is door XR, de
betrokken ambtenaren, wetenschappers en deskundigen vakkundig in de gewenste richting
gemanipuleerd.

Voor XR en de klimaatbeweging was de uitdaging om burgers zonder enige relevante kennis zo ver te
krijgen dat ze bereid zijn het kabinet te adviseren over de absurdistische vraag ‘hoe het klimaat te
verbeteren’ en hun medeburgers aan noodzakelijke, maar ongewenste maatregelen te onderwerpen.
XR heeft het idee dat ‘de politiek faalt’ er goed ingeramd bij de deelnemers. In een email die XR bij de
voorbereiding aan de organisatie van het beraad stuurde is te lezen dat ‘het burgerberaad eerst gaat
onderzoeken wat nu eigenlijk het probleem is met het klimaat en waarom de politiek dit niet zelf kan
oplossen’.  De politiek faalt, dat is de schuld van de kiezers en daarom mag het burgerberaad de
burgers het klimaatjuk opleggen — ze krijgen wat hen toekomt.

Klimaatdictatuur
Inderdaad, de deelnemers zijn inmiddels zodanig bewerkt dat ze het als hun morele missie
beschouwen om het volk aan ‘ambitieuze klimaatmaatregelen’ te onderwerpen. Ze hebben het licht
gezien, zij zijn de Messias en maken zich er daarom nu vooral zorgen over of het kabinet hun adviezen
zal overnemen.

Hoe snel kan het gaan: het Burgerberaad Klimaat effent zo de weg naar de XR-klimaatdictatuur. Dat
een groep burgers zich daarvoor zo gemakkelijk leent, is de schuld van Extinction Rebellion en de
ambtenaren die de klimaatactivisten hebben gefaciliteerd.

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

https://www.wyniasweek.nl/doneren/
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Door Redactie - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media

Bij Wynia’s Week is er geen sprake van komkommertijd. Wij slaan geen week over, nemen geen
vakantie en blijven ook gedurende de zomer gewoon doorgaan — met drie edities per week, én met
nieuwe video’s en podcasts.

Intussen bouwen we gestaag verder. Met nieuwe thema’s, nieuwe auteurs en nieuwe boeken. Zo
hebben we de afgelopen maanden onder meer intensivist en columnist Armand Girbes, journaliste Eva
Munnik en defensiespecialist Eric Vrijsen mogen verwelkomen als vaste bijdragers van Wynia’s Week.

Samen met Uitgeverij Blauwburgwal werken we aan een reeks actuele boeken die na de zomer zullen
verschijnen — van zowel vertrouwde als nieuwe stemmen, waaronder Wierd Duk, Maarten van Andel,
Arnout Jaspers, Tinie Kardol, Maaike van Charante, Wouter Roorda, Hans Wansink en Pieter Lakeman.
Daarover binnenkort meer!

https://www.wyniasweek.nl/author/
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https://www.wyniasweek.nl/category/klimaat/
https://www.wyniasweek.nl/category/milieu/
https://www.wyniasweek.nl/category/brief/
https://www.wyniasweek.nl/category/media/
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Voortbouwen op vertrouwen
Wynia’s Week investeert in de toekomst, in het vertrouwen dat onze lezers, kijkers en luisteraars het
belang blijven zien van ons eigenzinnige en nuchtere project: onafhankelijke en ongebonden
berichtgeving in Nederland, vrij van institutionele druk.

Met deze zomerse boodschap doen we dan ook een beroep op iedereen die Wynia’s Week een warm
hart toedraagt, maar nog geen donateur is geworden. Onze unieke formule garandeert vrije toegang
tot alle artikelen, columns, video’s en podcasts. Wij doen niet aan betaalmuren. Die open toegang is
alleen mogelijk dankzij de steun van onze donateurs.

Hoe kan ik doneren?
Dat kan op verschillende manieren — via een terugkerende bijdrage of een eenmalige donatie, via
internetbankieren of via Backme. Klik daarvoor HIER.

Wat is een passend bedrag?
Die vraag krijgen we regelmatig. Uiteraard bepaalt u zelf wat u wilt bijdragen — en of dat
maandelijks, per kwartaal of jaarlijks is. Ter indicatie: Wynia’s Week verschijnt 156 keer per jaar. In
dat licht is een bijdrage van €10 per maand, €25 per kwartaal of €150 per jaar heel redelijk. Kleinere
of grotere bijdragen zijn vanzelfsprekend ook zeer welkom. Dank u wel!

Is mijn donatie aftrekbaar van de belasting?
Sinds september 2023 zijn donaties aan Wynia’s Week en aanverwante projecten ook fiscaal
aftrekbaar. Dat kan door te geven via Stichting De Vrije Pers, die door de Belastingdienst is erkend als
ANBI (Algemeen Nut Beogende Instelling). Meer informatie vindt u op de website van de stichting.

Bij voorbaat dank voor uw betrokkenheid en steun.

https://www.wyniasweek.nl/doneren/
https://www.wyniasweek.nl/doneren/
https://devrijepers.nl/
https://devrijepers.nl/
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Door Bart Jan Spruyt - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV

De neiging van protestanten om in de politiek voortdurend afslagen naar links te nemen, kreeg deze
week een vervolg in de weigering van CDA-leider Henri Bontenbal om strengere asielwetgeving te
steunen. Toch werden die wetten aangenomen, vooral dankzij SGP en NSC. Wilders zit in pole position
richting de verkiezingen in oktober.

En zo werd de eer toch nog gered, en zetten we op de laatste dag voor het zomerreces toch nog,
tamelijk onverwacht, belangrijke stappen naar het ‘strengste asielbeleid ooit’. Alhoewel Geert Wilders
het liefst de grenzen wil sluiten, alle nieuwe binnenkomers een anti-sharia-verklaring wil laten
ondertekenen en de spreidingswet wil intrekken, en dat zijn allemaal zaken die niet doorgaan, kraaide
hij deze week toch victorie.

De Tweede Kamer nam in de nacht van donderdag op vrijdag namelijk de twee wetsvoorstellen van
oud-minister Marjolein Faber (PVV) aan, die zelfs nog waren aangescherpt door enkele deze week
aangenomen amendementen. Links amateuristisch geklungel met het ‘pairen’ van Kamerleden die
liever naar slavernijherdenking Keti Koti gingen dan hun werk te doen, maakte deze onverwachte
wending mogelijk. Als gevolg daarvan stemde eenzelfde meerderheid (van 72 tegen 69) ook voor een
PVV-voorstel om asielzoekers met een verblijfsvergunning geen voorrang meer te geven bij het
toewijzen van sociale huurwoningen.

https://www.wyniasweek.nl/author/
https://www.wyniasweek.nl/category/activisme/
https://www.wyniasweek.nl/category/klimaat/
https://www.wyniasweek.nl/category/milieu/
https://www.wyniasweek.nl/category/brief/
https://www.wyniasweek.nl/category/media/
https://www.wyniasweek.nl/category/asiel/
https://www.wyniasweek.nl/category/politieke-partijen/cda/
https://www.wyniasweek.nl/category/nsc/
https://www.wyniasweek.nl/category/politieke-partijen/pvv/
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CDA naar links getrokken
Het wordt nu dus in Nederland strafbaar om hier illegaal te verblijven (en daarvan is sprake als
asielzoekers geen recht op verblijf krijgen, maar zich niet aan de wettelijke plicht houden om naar hun
land van herkomst terug te keren) en deze illegalen te helpen (bijvoorbeeld door ze te laten
onderduiken), de asielvergunning voor onbepaalde tijd komt te vervallen en tijdelijke vergunningen
worden verkort van vijf naar drie jaar, en de mogelijkheden voor gezinshereniging worden beperkt. En
er komt een tweestatusstelsel, waarbij het voor mensen uit oorlogsgebieden moeilijker wordt om hier
te verblijven dan voor mensen die om hun geloofsovertuiging of politieke opvattingen zijn gevlucht.
Rechterlijke dwangsommen in vreemdelingenzaken, die het Rijk jaarlijks tientallen miljoenen kosten,
worden geschrapt.

Toen Wilders op X had gemeld dat zijn fractie voor de Asielnoodmaatregelenwet zou gaan stemmen,
moesten CDA en NSC positie kiezen. Henri Bontenbal liet daarbij zijn oren opzichtig hangen naar het
linkse deel van zijn achterban. Het CDA heeft altijd gepleit voor het strafbaar stellen van illegaliteit,
maar Bontenbal heeft zijn partij deze week naar links getrokken door het aangenomen amendement
over het strafbaar helpen van illegalen aan te grijpen om te proberen de strengere asielwetgeving te
torpederen. Een trend die de protestantse (gereformeerde) wereld al decennia kenmerkt, het
voortdurend nemen van afslagen naar links, werd voortgezet. Het strafbaar stellen van iets dat illegaal
is, is voor het CDA onoverkomelijker dan het niet oplossen van de asielcrisis, waarover al decennia
zonder enig tastbaar resultaat wordt gedelibereerd. De positie van het CDA is van belang, omdat deze
partij waarschijnlijk nodig is voor een meerderheid in de Eerste Kamer.

Aan het begin van deze week schreef de Raad van Kerken een brief aan alle fractievoorzitters in de
Tweede Kamer en aan de leden van de Vaste Kamercommissie voor Asiel & Migratie. De Raad sprak
zich daarin uit tegen de ‘verharding’ van het asielbeleid, waarvan de vluchtelingen het eerst
slachtoffer zullen worden, want zij dreigen nu de zondebok te worden in de debatten over migratie,
woningnood, klimaat, zorg en onderwijs. In het verlengde daarvan luidden vijftien Amsterdamse
organisaties, gelieerd aan kerken, donderdagmiddag om 12 uur letterlijk de noodklok. En een
consortium aan organisaties plaatste een advertentie in NRC en het Nederlands Dagblad tegen de
voorgenomen plannen.

Kijk, dat zijn sentimenten die Bontenbals CDA van zichzelf niet mag negeren. Bontenbal stelde het zo
voor alsof alle vrijwilligers en mensen van het Leger des Heils die illegalen een kop soep geven, nu het
gevaar lopen in de gevangenis te belanden. Maar dat bleek niet meer dan een gemakkelijke uitvlucht,
door Bontenbal moeizaam zwetend verdedigd in een uitzending van Nieuwsuur, zich beroepend op
‘zachte krachten’. In de wet gaat het om derden die zich ‘welbewust en opzettelijk inspannen om
illegalen te onttrekken aan het gezag en hun terugkeer naar het land van herkomst verhinderen’. De
strafbaarstelling ziet dus nadrukkelijk niet op humanitaire hulp of betoning van medemenselijkheid.
Dat was ook precies de reden waarom de SGP, anders dan CDA en ChristenUnie, wel voor de
strafbaarstelling stemde. Met een verwijzing ook naar artikel 48 van het Wetboek van Strafrecht, dat
over medeplichtigheid aan een strafbaar feit handelt.

https://www.blauwburgwal.nl/product/de-linkse-kerk/
https://nos.nl/nieuwsuur/artikel/2573371-2-7-in-nieuwsuur-bontenbal-over-zijn-asielwet-besluit-spermadonoren-uit-buitenland-ongewenst-kunnen-artiesten-zich-uitspreken-over-israel-gaza
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Paniek bij NSC en SGP
Met het wegvallen van de steun van het CDA dreigde een patstelling van 75 tegen 75 Kamerleden,
waarmee de wetten niet zouden zijn aangenomen. De bal lag toen bij NSC. Woordvoerder Diederik
Boomsma deed donderdagochtend een ultieme poging zijn fractie ervan te overtuigen dat zij voor de
wetsvoorstellen moest stemmen: er moesten nu grenzen worden gesteld aan de uit de hand gelopen
instroom van migranten, al was het maar om iets van vertrouwen in de politiek te herstellen. Het
migratiesaldo in de eerste vijf maanden van dit jaar bedraagt 43.300; in 2024 was dat saldo 41,500.
Zoals bekend wil 80 procent van de bevolking (en 90 procent van de achterban van het CDA) dat dit
probleem nu eens wordt aangepakt.

Toch begonnen ook de SGP en NSC zelf in de loop van donderdag te wiebelen. Het kon toch niet de
bedoeling zijn van het aangenomen amendement over de strafbaarstelling van illegaliteit dat ook
mensen die illegalen helpen met ‘een kom soep, een stuk brood, een stoel of een bed’ het gevaar gaan
lopen in de gevangenis te belanden! Diederik Boomsma stelde de vraag via spoedvragen aan minister
David van Weel (VVD, Justitie en Asiel), en die antwoordde per kerende post dat de vervolging van
hulpverleners (vrijwilligers in kerken of van het Leger des Heils) geen prioriteit zou hebben, maar in
theorie mogelijk was: de wet is de wet. Paniek bij SGP en NSC, tot Diederik van Dijk (SGP) een list
bedacht: via aanvullende vragen aan Van Weel komt er een spoedadvies van de Raad van State over
het PVV-amendement en zal het deel van de Asielnoodmaatregelenwet dat over strafbare illegaliteit
gaat, inclusief de vraag wat dit voor hulpverleners betekent (artikel 47 van het Wetboek van
Strafrecht), pas na een debat tussen Kamer en kabinet worden ingevoerd. Daarmee was de weg voor
NSC en SGP vrij om het rechtse blok van PVV, VVD, BBB, FvD en JA21 te steunen en de twee wetten
van Faber aangenomen te krijgen.

Kaarten lijken geschud
Het debat en de stemmingen over de twee asielwetten waren natuurlijk onderdeel van de
verkiezingscampagne. GroenLinks-PvdA-leider Frans Timmermans vergaloppeerde zich nadrukkelijk
door Diederik Boomsma schreeuwend een ‘huichelaar’ te noemen en de vraag te stellen of hij al bij de
PVV had gesolliciteerd. Het is nu zomerreces, begin september keert de Kamer terug, om een paar
weken later het verkiezingsreces in te luiden vanwege de verkiezingen op woensdag 29 oktober.

De kaarten lijken wel zo’n beetje geschud. Het CDA distantieert zich nadrukkelijk van het rechtse deel
van de Kamer, en weet welke electorale risico’s het hiermee neemt, maar kan zo aanschuiven bij een
coalitie met partijen als GroenLinks-PvdA, ChristenUnie en D66. Op rechts wordt het ingewikkeld. Het
sentiment onder de bevolking en het politieke succes van de afgelopen week maken dat Wilders’ PVV
vanuit pole position aan de race naar de verkiezingen begint. Maar partijen als VVD en CDA hebben
hem als coalitiepartner uitgesloten. Daarom kan hij alleen nog aansluiting zoeken bij partijen als BBB,
JA21, FvD en de SGP. Vertrekkend vanaf de eerste positie achter de startstreep kan de PVV dus alsnog
in de grindbak belanden.

https://x.com/VerburgtPaul/status/1940416994366648713?t=Wyk_Jn7HG5KucPDs6fTohQ&s=08
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Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

Door Arnout Jaspers - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof

Geachte minister Wiersma, respect dat u het nog steeds volhoudt, en althans naar buiten toe nog
steeds vol goede moed lijkt te zijn dat dit kabinet echt iets klaar kan spelen in het stikstofgekkenhuis
waar Nederland nog net zo diep in verdwaald is als bij uw aantreden. U ziet de weg naar buiten wel,
en velen met u zien die ook, de deuren zitten ook niet op slot, maar u moet de hele politieke
patiëntenpopulatie mee naar buiten zien te krijgen.

Met wat daar allemaal aan wanen, OCD, smet- en pleinvrees en narcistische krenkingswoede heerst, is
dat een bijna onmogelijke opgave. En hoe moet u in ’s hemelsnaam de masochisten in beweging
krijgen die zich in het buitenpaviljoen in een zelf-aangesnoerd stikstofdwangbuis zitten te verbeelden
dat ze de Nederlandse natuur aan het redden zijn? Loopt bij u trouwens nog altijd die anorexiapatiënt
rond die zich de geneesheer-directeur waant en al het personeel met procedures en processen dreigt
omdat ze hem voortdurend tegenwerken?   
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Schijn ophouden
U strijdt een bijna hopeloze strijd, net als Randle McMurphy (Jack Nickolson) in One Flew Over the
Cuckoo’s Nest. Wist u trouwens dat uw voorganger, Christianne van der Wal, een sprekende gelijkenis
vertoont met de onverbiddelijke hoofdzuster Ratchet (Louise Fletcher) in die film?

Wat kunnen we anders doen, dan iedere dag weer op de werkvloer van het gekkenhuis de schijn
ophouden dat dit de normale wereld is, waar ratio, internationaal peer-reviewde wetenschap en
nuchtere belangenafwegingen de boventoon voeren?

Ik heb wel een oprecht en dringend advies voor u, ook al bent u demissionair (dat zijn Nederlandse
bewindslieden namelijk meestal, en het is niet uitgesloten dat u er een tweede termijn in een nieuw
kabinet aan vastplakt): bestel geen rapporten. Deze week kwam er weer eentje los van SEO en CE
Delft, door uw voorgangers op Landbouw en Economische zaken besteld. Dit rapport zegt dat stikstof,
dus met name de landbouw, tientallen miljarden euro’s schade per jaar veroorzaakt. Over dat rapport
zometeen meer.

Zeker, u heeft behoefte aan deskundig advies; u kunt niet alles zelf weten en doorspitten, maar
daarvoor moet u een of meer eigen adviseurs aantrekken. Dat zijn dus niet de topambtenaren van het
ministerie van LNV die u, samen met alle lijken in de kast, cadeau kreeg van uw voorganger. Gun uw
oor bijvoorbeeld aan Arthur Petersen, de enige van alle ‘onafhankelijke’ deskundigen die niet wegdook
voor de conclusie dat een rekenkundige ondergrens van 1 mol wetenschappelijk verantwoord is.

https://www.wyniasweek.nl/nieuw-rapport-van-tno-en-uva-malle-exercitie-om-het-absurde-vogelpoepje-goed-te-praten/
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Kijk ook eens rond in het buitenland. Dat is zeer ongebruikelijk in de nationale stikstofcultus, waar
eigen natuurwetten schijnen te gelden die buitenlanders niet begrijpen, maar het kan toch voor een
frisse blik zorgen. Vraag eens aan een Duitse stikstofprofessor waarom de ondergrens voor
vergunningsvrijstelling daar 20 mol is – 4000 keer zo hoog als de 0,005 mol nu in Nederland – terwijl
de stikstofdruk in heel Noordwest-Duitsland minstens zo hoog is als hier.

Rapporten van zulke ‘onafhankelijke’ bureaus en universitaire afdelingen zijn altijd
consensusdocumenten. Die floreren in een adviesecosysteem dat altijd precies weet uit welke hoek de
wind waait en waar de vervolgopdrachten vandaan moeten komen. En let wel: toen zat het kabinet-
Rutte IV er nog.

Hak knopen door
U denkt toch niet dat Elon Musk eerst om een rapport van een ‘onafhankelijke’ NASA-commissie
gevraagd heeft alvorens zijn plannen voor Starship te ontvouwen? Natuurlijk heeft hij naar zijn
ingenieurs geluisterd, maar dat zijn wel ingenieurs die hij zelf heeft uitgekozen, en daarna kwam er
geen inspraakronde over de plannen bij zijn bedrijf SpaceX. 

Zo’n rapport als uw voorgangers besteld hebben, is weer koren op de molen van BBB-haters,
stikstoffundamentalisten en stilletjes saboterende ambtenaren. Waarom zou u zich dat aandoen?
Overleg met uw eigen adviseurs, hak knopen door en presenteer een wetsvoorstel.

Dit rapport zelf is weliswaar niet openbaar, maar invaller-minister van Economische Zaken Vincent
Karremans stuurde een uitgebreide brief met conclusies naar de Tweede Kamer. Weet u of de jurist
Karremans, die twee weken geleden nog staatssecretaris van Jeugd en Sport was, iets van stikstof
begrijpt? Naar alle waarschijnlijkheid niet, dus die brief zal wel volledig autonoom door zijn
ambtenaren geschreven zijn. Kenmerkend citaat: ‘Het onderzoek van SEO en CE Delft laat zien dat de
schade van stikstofemissies in Nederland fors is. De economie blijkt weerbaar te zijn, maar de risico’s
voor de lange termijn worden groter naarmate het langer duurt voor er een definitieve oplossing is
gevonden.’

In de hele brief ontbreekt elke aanduiding, dat het niet de stikstofemissies zelf zijn, maar het
stikstofbeleid met zijn krankzinnig rigide regelgeving dat hier de economische schade veroorzaakt.
Ook wordt de indruk gewekt, dat alleen een ‘definitieve oplossing’ soelaas kan bieden, dus niet een
pragmatische tussenoplossing die de stikstofwaanzin al voor een flink deel zou genezen, namelijk de
rekenkundige ondergrens van 1 mol.

De brief lijkt op maat gemaakt voor politici om hier gretig op in te haken met opportunistische
verwijten aan u, minister Wiersma en aan BBB, dat er nog steeds niets gedaan is aan de
stikstofemissies die onze economie, natuur en gezondheid verwoesten. Zelfs de VVD doet hier aan
mee. Want verkiezingstijd. 

Wat die twee laatstgenoemde categorieën betreft: de Kamerbrief geeft geen details over hoe die



Beleeft de wereld opnieuw een Weimar-moment?

Wynia's week: Beleeft de wereld opnieuw een Weimar-moment? | 13

schade aan natuur en gezondheid berekend is, maar ik kan u wel een schets geven, op basis van
gelijksoortige onderzoeken. Om maximale schade te berekenen, moet je de huidige toestand
vergelijken met een ideale ‘counterfactual’, namelijk een paradijselijk Nederland dat nooit bestaan
heeft en ook niet kan bestaan.

Zinloos en misleidend
Neem bijvoorbeeld ammoniak in de lucht: die concentratie zit in Nederland onder de Europese
gezondheidsnorm, maar puur in theorie kun je uitrekenen wat de schade is van die ammoniak
vergeleken met nul ammoniak in de lucht, en dan het aandeel van de landbouw in de totale
ammoniakuitstoot daaraan toerekenen.

TV-programma Pointer deed een half jaar geleden ook al zo’n onderzoek, met als uitkomst dat stikstof
uit de landbouw jaarlijks 7 miljard euro schade veroorzaakt. Voor zulke luchtfietserij zijn
tegenwoordig namelijk gebruiksvriendelijke softwarepakketten beschikbaar.

Maar wat kost het, als toch al oude, zieke mensen een paar maanden eerder overlijden? Dat wordt in
zulke modellen aangeslagen voor ongeveer een ton per verloren levensjaar, zodat je over de hele
bevolking al gauw op ettelijke miljarden per jaar uitkomt. Maar die miljarden worden door niemand
betaald, het is ook geen verlies dat iemand of de staat lijdt, het is slechts de virtuele meerwaarde van
een virtueel Nederland met nul luchtverontreiniging. Daarin zouden mensen volgens het RIVM
gemiddeld acht maanden langer leven. We zouden dus niet, zoals nu, gemiddeld 80 jaar oud worden,
maar 80 jaar en 8 maanden. Als je naar echte kosten kijkt, spaart ammoniakuitstoot de staat geld uit,
omdat oude, zieke mensen heel veel zorg consumeren. Niet dat dit een geldig argument is om dan het
milieu maar te laten verslonzen; het tekent slechts hoe zinloos en misleidend zulke berekeningen
zijn.    

Aangescherpt advies: stop niet alleen met rapporten bestellen, stop ook met ze te lezen. 

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

https://www.wyniasweek.nl/arnout-jaspers-wat-is-de-jaarlijkse-schade-van-kinderen-krijgen-misschien-kan-pointer-daar-ook-eens-een-onderzoekje-aan-wijden/
https://www.wyniasweek.nl/doneren/
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Door Tinie Kardol - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof - Ouderen - Vergrijzing

SIRE lanceerde zeer recent de campagne ‘Je bent nooit te oud om te leven’. Bedoeld, zo schrijft SIRE,
om hardnekkige misvattingen over ouder worden te doorbreken. De campagne heeft daarnaast tot
doel vijftigplussers te blijven uitdagen. Ik citeer: ‘Vooroordelen beïnvloeden sterk hoe we naar
ouderen kijken en hoe we ons eigen ouder worden ervaren, met als risico een korter leven en een
verminderde kwaliteit van leven. Deze negatieve beeldvorming kan ertoe leiden dat men op latere
leeftijd minder openstaat voor nieuwe dingen en uitdagingen uit de weg gaat, terwijl dit essentieel is
voor het behoud van onze vaardigheden’.

De eerste hardnekkige misvatting die SIRE kan worden aangerekend is de opvatting dat vijftigplussers
één leeftijdscategorie vormen, oftewel een generatie die kenmerken deelt. De kenmerken die worden
genoemd zijn het minder openstaan voor nieuwe dingen en het uit de weg gaan van uitdagingen. De
gevolgen van een dergelijke – door vijftigplussers gedeelde – levenshouding zijn niet voor de poes: een
korter leven en een mindere kwaliteit van leven.

Nieuwe uitdagingen
Daar moet rigoureus tegen worden opgetreden, vindt SIRE. De grafdelvers in het filmpje ‘Je bent nooit
te oud om te leven’ laten er geen gras over groeien. Een vijftigplusser wordt bevrijd uit zijn benarde
positie voor het beeldscherm, in een lijkwagen gestopt en afgezet in een dansgelegenheid waar
vijftigplussers de kwaliteit van leven hervinden. De reclamemaker is wat deze beelden betreft
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waarschijnlijk geïnspireerd door De Staatsinjectie, met de aantekening dat het in deze roman om 85-
plussers gaat en een andere dan een dansgelegenheid de eindbestemming is. 

Wie zich – vrij van vooroordelen – verdiept in het leven van mensen van pakweg 50 tot 65 jaar komt
een tweede hardnekkige misvatting op het spoor: het gaat om een groep van mensen die tal van
uitdagingen te lijf gaat. De tijd van vervroegde uittreding uit het arbeidsproces ligt al decennialang
achter ons en de oplopende levensverwachting betekent ook langer doorwerken, op dit moment tot het
67e levensjaar. In deze levensperiode – de kinderen zijn of gaan de deur uit – dienen zich diverse
nieuwe uitdagingen aan: het zorgdragen voor naasten, vaak ouders of andere familieleden die
zorgbehoevend zijn geworden en het oppassen op de kleinkinderen. Daarnaast is het verenigingsleven
een favoriete tijdbesteding bij veel mensen in deze leeftijdsfase. Een respectabel aantal van hen werpt
zich tevens op als vrijwilliger voor allerlei maatschappelijke activiteiten. Een afwisselender leven laat
zich nauwelijks indenken. Ik kan me voorstellen dat een dergelijk gevarieerd bestaan af en toe vraagt
om rustmomenten, om het neerploffen op de bank en het zappen langs zenders om zo de hoge
intensiteit van leven te kunnen behouden.

Onvriendelijke regelgeving
Een toenemend aantal pensioengerechtigden wil het werk niet de rug toekeren. Honderdduizenden
mensen werken langer door en evenveel anderen zouden dat graag willen. Maar ze worden niet zelden
teleurgesteld door regelgeving die niet direct senior-vriendelijk is. Wooncorporaties en
woningbouwers hijgen in de nek van zeventigplussers om door te stromen naar een kleinere woning,
terwijl extra woonruimte hen juist de mogelijkheid biedt om kinderen en kleinkinderen te gast te
hebben. Gezondheidspreventie is enkel populair in de openbare discussie, terwijl ze in ’s lands
zorgbegroting slecht 0,6 procent van het budget opsoupeert. Op het moment dat je 75 jaar wordt,
worden de rijvaardigheden in twijfel getrokken en word je opnieuw getest of je je rijbewijs mag
behouden. Sinds kort krijgt een gepensioneerde die de functie van gemeenteraadslid bekleedt geen
dertiende maand meer uitgekeerd, omdat – zo luidt de onderbouwing – geen vrij hoeft te worden
genomen van het werk. De wetenschap dat het werk niet met de pensioengerechtigde leeftijd hoeft op
te houden, of dat door gemeenteraadswerk vrijwilligerswerk moet worden opgegeven waarvoor een
vrijwilligersvergoeding werd ontvangen, is blijkbaar nog onvoldoende doorgedrongen.

SIRE heeft gelijk dat negatieve beeldvorming over mensen van een hoge leeftijd niet bijdraagt aan een
prettig leven voor deze groep. Dit zogenoemde ageisme of seniorisme kan dusdanige vormen
aannemen dat mensen er zelf in hun minderwaardigheid gaan geloven. De tragiek van het SIRE-
filmpje is dat het negatieve beeld versterkt wordt. Zou echt de overtuiging hebben postgevat dat de
samenleving een spiegel voorgehouden wordt? Zouden er mensen op wat gevorderde leeftijd zijn die
de beelden op zichzelf projecteren en tot het besef komen dat er werk aan de sociale, fysieke en
mentale winkel is? Hoeveel vijftigplussers zullen zich niet hogelijk opgelaten voelen dat de leefwijze
van vijftig-, zestig-, zeventig-, tachtig-, negentig- en honderdplussers in één adem wordt genoemd,
terwijl hun diversiteit elke andere leeftijdscategorie ver overtreft?   

https://www.wyniasweek.nl/product/de-staatsinjectie-roman/


Beleeft de wereld opnieuw een Weimar-moment?

Wynia's week: Beleeft de wereld opnieuw een Weimar-moment? | 16

Leren van fouten
Ook SIRE moet van fouten mogen leren. Als in onze samenleving hardnekkige misverstanden over
ouder worden moeten worden doorbroken, adviseer ik een filmpje te maken waarin ouderen van
diverse leeftijden volop actief zijn, als realistische weerspiegeling van hun leven. Laat ze daarna
provocatief van het toneel verdwijnen, zodat de maatschappelijk impact van hun bijdrage tot in de
haarvaten van de kijkers doordringt en een gepaste gêne zich aandient.  

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER. Hartelijk
dank!

Door Gastauteur - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof - Ouderen - Vergrijzing - Klimaat - Milieu

Door Chris Schoneveld*

Eerder deze week plaatste Jacques Hagoort in Wynia’s Week terecht kritische kanttekeningen bij de
veronderstelde relatie tussen CO2-uitstoot en temperatuurstijging. Ook wees hij erop dat het
technisch en economisch onhaalbaar is om op grote schaal CO2 uit de atmosfeer te verwijderen. Dat is
zeer relevant, omdat de Europese Unie streeft naar netto-nul-uitstoot van broeikasgassen in 2050.
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Toch is ook nog een andere vraag aan de orde: is netto-nul-uitstoot überhaupt wel haalbaar? Een
eenvoudige rekensom kan daarover meer duidelijkheid geven.

Globale inschatting
In 2023 bedroeg het wereldwijde primaire energieverbruik ongeveer 172.000 Terawattuur (TWh),
waarvan circa 36.000 TWh duurzaam werd opgewekt (uit kernenergie, waterkracht, wind, zon,
biomassa en geothermie). Ondanks het feit dat elektrificatie, zoals van het wagenpark,
energiebesparend werkt, wordt verwacht dat de mondiale energiebehoefte tegen 2050 zal stijgen tot
zo’n 250.000 TWh – als gevolg van bevolkingsgroei en toenemende welvaart in ontwikkelingslanden.

Stel dat we ervan uitgaan dat 200.000 TWh daarvan moet worden geleverd door nieuwe, duurzame
energiebronnen en dat fossiele brandstoffen volledig worden uitgefaseerd – wat is daarvoor dan nodig
aan infrastructuur?

Zonder de lezer te belasten met ingewikkelde berekeningen, kunnen we een globale inschatting
maken. We hebben nog 25 jaar om die 200.000 TWh aan jaarlijkse productiecapaciteit te realiseren.
Laten we, enigszins arbitrair, uitgaan van de volgende verdeling: 40 procent windenergie, 30 procent
zonne-energie en 30 procent kernenergie.

Dat komt grofweg neer op 12 miljoen windturbines van 3 Megawatt (MW), één miljoen vierkante
kilometer ruimte op land voor zonnepanelen (ongeveer tweemaal het oppervlak van Spanje), en 6300
kerncentrales van 1200 MW. Let wel: de nieuwste en grootste Europese kerncentrale in Finland is
1600 MW en had een bouwtijd van 17 jaar.

Zelfs als we slechts 10 procent van deze aantallen zouden kunnen realiseren, is dat al een enorme
opgave. Het moge duidelijk zijn dat de netto-nul-doelstelling onder deze aannames niet meer is dan
een fata morgana. De vraag dringt zich dan ook op waarom beleidsmakers de netto-nul-ambitie nog
steeds serieus blijven propageren. Daarvoor zijn verschillende psychologische, sociale en politieke
verklaringen te bedenken.

Mensen (ook beleidsmakers) willen graag geloven in een positief verhaal: dat klimaatproblemen
oplosbaar zijn met genoeg ‘politieke wil’ en ‘technologische innovatie’. De harde feiten – zoals we
hierboven berekenden – botsen met deze overtuiging en veroorzaken ongemak. Dat leidt vaak tot
ontkenning of verdringing van die feiten en het verschuiven van verantwoordelijkheid (‘de technologie
komt nog wel’).

Gebrek aan realiteitszin
Inderdaad lijkt er in veel beleidskringen, ngo’s en internationale duurzaamheidsfora een gebrek aan
realiteitszin te bestaan of op zijn minst onvoldoende erkenning van de fysieke, technische en
maatschappelijke grenzen van het ‘net zero’-beleid. Binnen internationale organisaties – zoals de
United Nations Framework Convention on Climate Change (UNFCCC) en het Intergovernmental Panel
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on Climate Change (IPCC) –  milieu-ngo’s en beleidskringen ontstaat vaak een cultuur van consensus,
waarin het politiek onwenselijk wordt gevonden om realistische maar pijnlijke waarheden uit te
spreken. Ook wil groepsdruk nog wel eens leiden tot het herhalen van slogans (‘we kunnen het nog
halen’). Vaak ook worden kritische geluiden intern gemarginaliseerd of weggezet als
‘klimaatscepticisme’.

Veel activisten en beleidsmakers worden gedreven door morele overtuigingen. ‘We móéten iets doen
voor het klimaat’, zo heet het dan, en: ‘Als we geen hoop bieden, geven mensen het op’. Zo wordt het
doel (‘net zero’) moreel verheven tot een heilig ideaal – ongeacht de praktische haalbaarheid.

Er spelen ook nog andere factoren een rol. Politici denken in verkiezingstermijnen, niet in 30-
jaarscenario’s: ze nemen liever symbolische maatregelen die stemmen opleveren dan dat ze
structurele, impopulaire keuzes maken. Ook is er vaak meer aandacht voor ‘de boodschap’ dan voor
het rekenwerk. Kritische vragen over ruimtegebruik, energieverliezen, milieuconsequenties en
materiaalbehoefte zijn in debatten niet populair.

Er is een wijdverbreid geloof dat toekomstige technologie de huidige onmogelijkheden zal oplossen.
Denk aan kernfusie, grootschalige CO2-afvang, goedkope waterstof en superbatterijen. Probleem:
deze technologieën zijn grotendeels experimenteel of economisch niet schaalbaar.

Perverse prikkel
Een bijkomende reden waarom de onhaalbaarheid van netto-nul-doelen zelden ter sprake komt, is dat
veel instellingen – waaronder universiteiten, adviesbureaus en ngo’s – in toenemende mate financieel
en institutioneel afhankelijk zijn van het klimaatbeleid zelf. Onderzoeksfinanciering,
overheidsopdrachten en EU-subsidies richten zich vrijwel uitsluitend op thema’s die het dominante
klimaatnarratief bevestigen. Hierdoor ontstaat een perverse prikkel om klimaatschade te benadrukken
en optimistische transitieplannen te ondersteunen, ongeacht hun realiteitsgehalte.

Kritische of relativerende geluiden vinden binnen dit systeem zelden gehoor, niet door censuur, maar
door subtiele groepsdruk, zelfselectie en de structurele afhankelijkheid van de geldstroom. Wie het
probleem nuanceert, snijdt mogelijk in zijn eigen bestaansgrond.

* Chris Schoneveld is geoloog.

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER. Hartelijk
dank!

https://www.wyniasweek.nl/doneren/
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Door Eduard Bomhoff - 5 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof - Ouderen - Vergrijzing - Klimaat - Milieu - Flevoland - Woningbouw

In Flevoland doet Almere het veel beter dan provinciehoofdstad Lelystad. De objectieve cijfers van de
Atlas voor Gemeenten zijn duidelijk. Op Nyenrode was ik de initiatiefnemer van deze jaarlijkse atlas
die de vijftig grootste gemeenten vergelijkt op 48 indicatoren. Lelystad staat in de laatste overall-index
nu dertien plaatsen onder Almere en de kloof neemt al tien jaar toe.

Dat kan toch niet alleen komen omdat Almere veertien treinminuten dichter bij Amsterdam ligt.
Almere is wel veel groter met 230.000 inwoners, maar Lelystad is met 80.000 inwoners geen klein
dorp en zou normaal gesproken een flinke dienstverlenende sector moeten hebben en ook een
arbeidsmarkt die groot genoeg is om bedrijven van elders aan te trekken.

Lelystad heeft ook geen verleden zoals Emmen, Heerlen en Geleen-Sittard, al heel lang de drie
hekkensluiters in de ranglijsten van de Atlas voor Gemeenten. Dat zijn steden met grote historische
verliezen als het gaat om werkgelegenheid: gesloten fabrieken en kolenmijnen, en dus ook
arbeiderswijken met langdurige armoede. Lelystad daarentegen is nieuw, maar heeft dus wel een
probleem.

Rare adviezen
De Lelystadse gemeenteraad werd het in juni 2022 eens over een breed akkoord met twee
hoofdpunten voor de huidige zittingsperiode: 30 procent minder leegstand van winkels en horeca in
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het centrum en actief beleid gericht op jongeren tussen 18 en 30 jaar zonder opleiding en zonder
baan.

Die twee problemen hebben alles met elkaar te maken, maar dan is het helaas een handicap dat er
vanuit Den Haag zoveel rare adviezen komen. Het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) schrijft
vreemd genoeg sinds 2019 alleen heel incidenteel nog over woningbouw. Vleermuizen en vossen zijn
belangrijk, maar de tweehonderd ambtenaren van het PBL zouden zich toch ook kunnen inspannen
voor de ‘leefomgeving’ van de 18 miljoen Nederlanders?

Het laatste advies daarover, alweer bijna een jaar oud, gaat over ‘een straatje extra’ bij de bestaande
stedelijke bebouwing. Niet slim, want dichtere bebouwing gaat ten koste van stedelijk groen, en
bomen zijn Gods middel om de temperatuur te reguleren. Nederlands grootste makke in de
‘leefomgeving’ is dat jonge mensen geen huis kunnen vinden, en dan hebben we een ‘planbureau’ dat
intussen meer dan duizend publicaties het daglicht heeft laten zien over klimaat en energie, maar al
vijf jaar niets nuttigs meer durft te zeggen over grootschalige woningbouw.

De ambtenaren van het Ministerie van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening mikken intussen ook
op extra woningen in de steden, maar dan zo klein mogelijk. Hun laatste voorstel is om de hoogte van
de verdiepingen in te bouwen flats terug te brengen van 2,60 naar 2,40 meter. Ook al zien huizen uit
de Gouden Eeuw en stadsvilla’s in plaatsen als Zwolle er chic uit met hun plafonds van 3 meter,
volgens de GroenLinks- en D66-ambtenaren moeten we nu kleiner en lager gaan wonen in gestapelde
minihuisjes. En dat terwijl Nederlanders iedere generatie langer worden. Ondertussen wedijveren de
politici in de Tweede Kamer met elkaar: als een ontwikkelaar twintig royale huizen wil neerzetten,
moeten daar dan verplicht op dezelfde kavel dertig zo goedkoop mogelijke huurhuizen bij, of beter
veertig, vijftig of zestig?

Dan zijn foute adviezen voor een plaats als Lelystad. Lelystad moet juist het comparatieve voordeel
benutten van lage grondprijzen en iets doen wat juist daar zo makkelijk kan: royale huizen bouwen in
de prijsklasse vanaf 300.000 euro.

De gemeenteraad moet zich beslist ook afvragen of het voor Lelystad in deze fase een goed idee is om
in elke nieuwbouwwijk royale koopwoningen te mixen met eenvoudige corporatie-huurhuizen. Ik ben
de afgelopen drie jaar op zes zaterdagen in Lelystad geweest, en de wandeling van het NS-station naar
de schouwburg moet met zoveel leegstand, zwerfvuil en goedkope afwerking een van de treurigste zijn
in heel Nederland. Als gezegd: veel te veel Lelystadse jongeren tussen 18 en 30 hebben hun school of
opleiding niet afgemaakt. Dat is precies de leeftijdsgroep die in het weekend uit wil met vrienden en
vriendinnen, maar in Lelystad dus te weinig budget heeft om een royaal winkel- en horeca-aanbod
mogelijk te maken.

Geen hbo-instelling
Een ziekenhuis is een grote werkgever voor mannen en vrouwen met een hogere beroepsopleiding of
een universitaire bul, maar het ziekenhuis van Lelystad ging failliet. Ook ontbreekt een hbo-instelling.
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Totdat er lokaal veel meer werk is op hbo- en vergelijkbaar niveau, is het belangrijk om snel veel meer
royale huizen te bouwen, bij voorkeur in homogene woonwijken. Almere heeft dat in veel wijken wel zo
gedaan; daar zijn stadsdelen met 70 procent of meer koopwoningen.

Het is algemeen bekend: wie een huis op het oog heeft, probeert ook een inschatting te maken van de
wijk en de gemeente waar dat huis staat. Op het socialemediaplatform Reddit las ik dat veel
Lelystedelingen tevreden zijn met hun koopwoning, hoewel ze natuurlijk weten dat het stationsgebied
is verloederd. Natuur en ruimte vinden ze erg belangrijk. Zulke mensen moet Lelystad op veel grotere
schaal aantrekken en de veilige manier om dat te doen is om een paar homogene buitenwijken met
royale koopwoningen te ontwikkelen. Prettige bijkomstigheid: wie daar een huis koopt, maakt elders
ruimte vrij – zo worden dus indirect ook andere woningzoekenden geholpen.

Ik kom tot dat advies, ook omdat zich drie minuten lopen van mijn woning een straat bevindt met een
mix van koop en huur waar de corporatie ook veel immigrantenfamilies uit Marokko en Syrië heeft
gevestigd. Woningbezitters die er al langer wonen, kregen zo opeens buren die hun voortuin niet
onderhouden, er fietsen neersmijten en overal rommel laten slingeren.

Op veilig spelen
Ook potentiële huizenkopers in Lelystad zullen aan zulke taferelen geen behoefte hebben. Wie
overweegt te verhuizen naar een plaats als Leiden of Ede, zal mensen kennen die daar al lang wonen
en kan zich informeren over de voors en tegens. Lelystad daarentegen is relatief nieuw, huizenkopers
kennen er misschien bijna niemand en moeten dan op basis van visuele indrukken een belangrijke
financiële beslissing nemen. Laat Lelystad dan op veilig spelen en mikken op royale koophuizen in
wijken waar zulke woningen 80 procent of meer van de woningvoorraad uitmaken.

Nog een positieve slotopmerking: in Lelystad mogen ze er trots op zijn dat De Nederlandse
Musicalschool ieder jaar in juni 2200 scholieren naar de polderhoofdstad trekt voor de einduitvoering
in de schouwburg. Onder de trotse ouders en grootouders (waaronder al zes keer uw columnist)
moeten ook potentiële huizenkopers zijn. Bovendien zie ik een unieke kans voor de vestiging van een
hbo-instelling. Daarom binnenkort nóg een keer Lelystad in Wynia’s Week.

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

https://www.wyniasweek.nl/doneren/
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Door Hans Van Willigenburg - 3 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof - Ouderen - Vergrijzing - Klimaat - Milieu - Flevoland - Woningbouw - Media

De afgelopen weken bevond ik me in het gezelschap van jonge ondernemers en ambtenaren die erom
lachten dat er nog altijd mensen zijn die, zoals ik, regelmatig naar tv-talkshows kijken. Vanuit hun
perspectief investeer je dan tijd in kabbelende, niet zelden tot weinig klaarheid leidende gesprekken,
waarbij dan ook nog eens mensen aanschuiven die alleen vanwege hun kijkcijfer-appeal een plekje
krijgen toebedeeld. En dan vaak met matige grappen en niet ter zake doende schimpscheuten komen
aanzetten in plaats van messcherpe en indrukwekkende info.

Kortom: als je anno 2025 nog steeds talkshows kijkt, ben je, zo was de ondertoon, een geprivilegieerde
losbol die uiterst slordig met zijn tijd omspringt. Een boomer, dus. Waarom naar geprakte
compromissen-tv kijken als je via YouTube of Spotify dagelijks de laatste topfragmenten van je
favoriete coach, journalist, kok, filosoof of politieke duider tot je kunt nemen?

Toenemende sleetsheid
Uitgaand van de gedachte dat de jeugd de toekomst heeft en dat het gezelschap enigszins
representatief is voor hoe jonge generaties over talkshows denken, zou je verwachten dat de talkshow
zo niet aan de einde van zijn cyclus is gekomen dan toch op z’n minst over niet al te lange tijd
kijkerspubliek en relevantie zal gaan inboeten. Daarover heeft Victor Vlam, sinds enige tijd
aanschuivend als mediadeskundige bij Vandaag Inside, zo zijn eigen gedachten.
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‘Ja, ik zie sleetsheid bij veel talkshows. De manier waarop iemand als Splinter Chabot overal
aanschuift en op die manier door talkshows van de NPO als het ware stuk wordt gekauwd, is een
zwaktebod. Al is het eigen aan het genre dat makers en producenten op zeker spelen. En vrij
schaamteloos na-apen. Hoeveel talkshows hadden niet opeens sidekicks en vliegende reporters toen
DWDD daarmee scoorde? Talkshows hebben altijd al de neiging gehad op elkaar te gaan lijken. En nu
het er steeds meer worden, neemt het imitatiegedrag logischerwijs ook toe.’

De kwaliteit van talkshows mag bij Vlam dan onder een vergrootglas liggen, met een onbekende
uitkomst, over het veronderstelde einde of de neergang van de talkshow is hij glashelder. Daar is geen
sprake van! ‘Omdat nieuws en dramaseries steeds meer via andere kanalen worden gevolgd, wordt het
medium televisie steeds meer synoniem met live-tv. En talkshows zijn live. Dus als tv-genre zal het de
komende jaren, verwacht ik, alleen maar verder in belang toenemen. De aantrekkingskracht van tv-
zenders zal steeds meer door talkshows worden bepaald. Investeringen in talkshows zie ik dan ook
eerder toe- dan afnemen.’

De ironie van het toekomstige talkshowlandschap, zoals Vlam die schetst, is dat wat de jongeren
zeggen te verafschuwen – namelijk dat talkshows geen concreet resultaat opleveren en te vaak
verwarring vergroten in plaats van verkleinen – alleen maar verder zal toenemen. Inhoud kost
namelijk geld. Vlam: ‘Hoewel een talkshow maken relatief goedkoop is, heb je toch een fikse redactie
nodig om elke dag opnieuw de onderwerpen te bepalen en de gasten te regelen. Bij de Eva-redactie
werken toch algauw een stuk of dertig mensen. Dus wát er aan inhoud in een talkshow zit, moet
voorgeproduceerd worden. Dat is arbeidsintensief. En allesbehalve gratis.’

Steeds dezelfde characters
Met het benadrukken van de kosten neemt Vlam een aanloopje naar een fenomeen dat in Amerika al
gevestigd is, maar in Nederland nog vrij bescheiden meehobbelt en de informatiedichtheid van
praatprogramma’s zeker niet gaat opkrikken: de panelshow. ‘Vanuit de commercie geredeneerd is het
voordeel van panelshows dat je dagelijks nóg minder hoeft voor te bereiden,’ aldus Vlam. ‘Omdat
steeds dezelfde characters op een vaste plek in een vast decor zitten. Kies je die panelleden aan het
begin zó uit dat ze allemaal vlot kunnen praten, elkaar karakterologisch goed aanvullen en ze
gezamenlijk ook nog eens het hele onderwerpen- en meningenspectrum bestrijken, dan ben je
spekkoper. En heb je tot in lengte van dagen het recept voor een veelbekeken panelshow.’ Klopt het
dat Vandaag Inside eigenlijk meer een panelshow is dan een talkshow? ‘Bijna wel, hè. Wilfred, Johan
en René zijn in feite het geoliede panel van die show. Ze zitten er elke dag. Zij kléuren de uitzending!’ 

Vlam wijst op de Amerikaanse panelshow The View, die bij de zender ABC al ruim twee decennia een
vaste plek heeft verworven. En na al die tijd nog altijd razend populair is. ‘Het is een vrouwelijke
variant van Vandaag Inside. Net als bij Wilfred en consorten komt alles ter sprake: politiek, kunst,
mode, showbizz, wat niet al? Sterren als Whoopi Goldberg en Megan McCain zijn door dit programma
nóg meer gaan schijnen.’
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Intolerant links
Bij de vraag of talkshows de laatste ontmoetingsplekken zijn in een verbrokkeld medialandschap (en
daarmee tegenwicht bieden aan online-‘snippets’ die je eigen wereldbeeld onderstrepen) dan wel
voornamelijk lolly’s om het kijkerspubliek naar een bepaalde zender te trekken, neigt Vlam naar het
laatste. ‘Eigenlijk speelt alles dat rechts van de VVD zit in de grote talkshows geen enkele rol. En dan
heb je het toch grofweg over een derde van de Tweede Kamerzetels. Dat constaterende vind ik dat de
maatschappelijke waarde van talkshows zeer beperkt blijft. Pathetisch te zeggen dat het de “laatste
ontmoetingsplekken” zijn, onderschrijf ik dus niet. Kijk de statistieken er maar op na: bij talkshows
zijn links georiënteerde gasten veruit in de meerderheid! Zelfs bij een rechtse omroep als WNL.
Talkshows zijn dus eerder zélf een bubbel, dan dat ze de bubbel doorbreken.’

Wat zegt het over het kijkerspubliek dat al die met linkse gasten volgeladen talkshows maar blijven
bestaan? En zich van tv-seizoen naar tv-seizoen kunnen blijven slepen? Vlam: ‘Dat rechtse kijkers wel
genegen zijn naar linkse talkshows te kijken, maar linkse kijkers niet naar rechtse. Voor rechtse
talkshows is nauwelijks markt.’

Is dit een zoveelste voorbeeld van linkse intolerantie?

‘Je kunt in ieder geval constateren,’ weegt Vlam zijn woorden, ‘dat de bereidheid van rechtse
stemmers om naar linkse talkshow-gasten te kijken veel groter is dan die van linkse stemmers om naar
rechtse talkshow-gasten te kijken.’          

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

https://www.wyniasweek.nl/doneren/
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Door Benno de Jongh - 3 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof - Ouderen - Vergrijzing - Klimaat - Milieu - Flevoland - Woningbouw - Media - Islamisering

De islamisering van Nederland is al tientallen jaren gaande, vooral door immigratie, maar ook door
politieke druk in binnen- en buitenland. Het heeft er alle schijn van dat opwinding over het Israëlische
optreden tegen de radicale Hamas-moslims in de Gazastrook een nieuwe impuls geeft aan die
islamisering. Nederland onderscheidt zich daarbij van veel andere westerse landen door het gebrek
aan weerstand tegen de islam. Dat terwijl het buigen voor de islam (ook door ‘zelfislamisering’) toch
ernstige risico’s voor westerse waarden, rechten en vrijheden met zich meebrengt, evenals ernstig
verlies van maatschappelijke samenhang. Benno de Jongh schetst deze weken in Wynia’s Week hoe de
islam greep krijgt op Nederland en wat er nog aan te doen is.

Vandaag deel 5: homohaat en geweld tegen homo’s

Terwijl in de jaren ‘90 nog normaal was dat twee mensen van hetzelfde geslacht hand in hand door de
Amsterdamse straten liepen, is dat tafereel nu op de meeste plekken in de stad ondenkbaar. Onze
hoofdstad teert nog op het imago van ‘gay capital of the world’, maar is feitelijk veranderd in een
onveilige stad voor openlijk homoseksuelen en andere leden van de lhbti-gemeenschap.

Iedereen – van links tot rechts, uit de stad of uit de provincie – weet dat het vaak moslimjongens en -
mannen zijn die homo’s bespugen, uitschelden of zelfs in elkaar slaan. Dat blijkt zowel uit onderzoek
als uit het vele anekdotisch bewijs, maar blijft consequent onbenoemd door het links-progressieve
stadbestuur.
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Pride in Boedapest
Deze spagaat, of eigenlijk hypocrisie, wordt misschien het beste belichaamd door de Amsterdamse
burgemeester Femke Halsema. Een dag nadat uit onderzoek van de Universiteit van Amsterdam (UvA)
bleek dat homoacceptatie daalt in de hoofdstad, tegen de landelijke trend in, maakte zij bekend naar
de pride in Boedapest af te reizen. Vorig jaar was uit onderzoek van de GGD al gebleken dat slechts 43
procent van alle Amsterdamse jongeren aangeeft homoseksualiteit ‘normaal’ te vinden. Het was een
forse daling ten opzichte van de meting van twee jaar daarvoor, toen 63 procent zei homoseksualiteit
normaal te vinden.

Al wordt het niet met zoveel woorden gezegd: uit het UvA-onderzoek blijkt dat de dalende acceptatie
vooral te maken heeft met de groeiende populatie moslimjongeren en de steeds sterker wordende
orthodoxie binnen die groep. De onderzoekers schrijven: ‘Jongens zijn vaker negatief dan meisjes.
Jongeren die religieus zijn, hebben gemiddeld een minder positieve houding tegenover
homoseksualiteit.’

Halsema’s bezoek aan de mars in Boedapest was – in haar eigen woorden – ‘zowel een steunbetuiging
aan de queerbeweging, wier vrijheden steeds meer onder druk staan, als aan de burgemeester van
Boedapest die voor deze vrijheden opkomt door de pride door te laten gaan’. Haar aanwezigheid moet
ook in binnenlands partijpolitiek licht worden gezien, zeker met landelijke en gemeentelijke
verkiezingen op komst. Halsema vertrok niet in haar eentje naar Hongarije; de Nederlandse karavaan
bestond verder onder andere uit de ambassadeur in Hongarije, Tweede Kamerleden, wethouders,
vertegenwoordigers van de Amsterdamse pride, mensen van Amnesty International,
Europarlementariërs, gemeenteambtenaren en medewerkers van Tweede Kamerfracties.  

Verslaggever Jeroen Holtrop van het SBS-programma Nieuws van de Dag wachtte Halsema bij de
finish op en vroeg haar: ‘Wat doet u nou eigenlijk in uw eigen stad om te zorgen dat homo’s zich
veiliger en meer geaccepteerd voelen?’ Halsema’s antwoord was weinigzeggend, maar misschien
daardoor juist veelzeggend: ‘We hebben een veiligheidsalliantie met de gemeenschap zelf opgericht.
We proberen zoveel mogelijk op te sporen en te vervolgen. Er zijn heel uitgebreide
onderwijsprogramma’s die de gemeente zelf maakt om te zorgen dat de tolerantie ten aanzien van de
lhbti-gemeenschap groter wordt.’

Geen lokagenten
Het stadsbestuur en de gemeenteraad zeggen de verworvenheid ‘om te zijn wie je wil’ met hand en
tand te verdedigen. Maar terwijl verschillende onderzoeken aantonen dat homo-acceptatie onder
moslimjongeren laag is, werd tijdens een debat in de Amsterdamse gemeenteraad religie niet of
nauwelijks genoemd. Een voorstel van de VVD om per wijk te onderzoeken waar de acceptatie daalt,
werd door andere partijen stigmatiserend genoemd. Terwijl uit het onderzoek nota bene blijkt dat
wijkgerichte beleidsaanpak nuttig kan zijn.
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Een motie om ‘lokagenten’ in te zetten werd al in 2019 door de Amsterdamse raad aangenomen. De
bedoeling van de motie is dat agenten zich voordoen als bijvoorbeeld homo of Jood en voor de rest
normaal gedrag vertonen. Als er een strafbaar feit wordt gepleegd tegen een lokagent kan de dader
direct worden gearresteerd.

De lokagent zou weleens een zeer effectieve methode kunnen blijken bij het bestrijden van homohaat.
Omdat de dader op heterdaad wordt betrapt zijn er relatief weinig problemen met de bewijslast.
Daarnaast worden de rotte appels uit de mand gehaald zonder ‘een hele groep over één kam te
scheren’, een argument dat het stadsbestuur zou moeten aanspreken. Tot slot zal deze aanpak na
introductie als een lopend vuurtje rondgaan onder bijvoorbeeld jonge Marrokkanen, wat de
effectiviteit nog eens zal vergroten.

Halsema weigert echter bij herhaling om de motie uit te voeren, naar eigen zeggen omdat niet de
burgemeester maar het landelijke Openbaar Ministerie hierover gaat. Dat is feitelijk juist, maar
Halsema heeft er geen moment blijk van gegeven het OM te willen overtuigen van de nut en noodzaak
van de inzet van lokagenten. Intussen kunnen vergelijkbare moties, de laatste jaren vaak ingediend
door de gemeenteraadsfractie van JA21, op hoon rekenen van zowel het college als de meerderheid
van de overwegend linkse raad.

In het sterk gepolariseerde Nederland kreeg Halsema lof uit eigen kring, maar het reisje naar
Boedapest kwam haar ook op kritiek te staan. Zo schreef oud-VVD-wethouder Geert Dales, een bekend
criticaster van Halsema, op X: ‘Ik heb jaren in Hongarije gewoond en ben er nadien nog vaak geweest.
Niet de minste homo-intolerantie ervaren. Wel in Amsterdam. Burgemeester Halsema moet niet in
Boedapest lopen deugen, maar in Amsterdam de problemen oplossen.’

Niet naar Istanbul
Ook Jesse Baak, fractiemedewerker van BBB en net als Dales homo, liet van zich horen: ‘Natuurlijk is
het belangrijk dat Nederland zich uitspreekt richting landen waar de rechten van lhbti’ers onder druk
staan. Maar Halsema is geen minister. Ze is burgemeester. Van een stad waar mensen als ik zich op
straat niet meer durven te laten zien. Waar jongeren in elkaar geslagen worden omdat ze hand in hand
lopen. Waar homohaat toeneemt. En ze daar nauwelijks over spreekt. Je kunt geen vrijheid uitdelen in
Boedapest als je die niet verdedigt in Amsterdam.’

Een ander veelgehoord kritiekpunt: als Halsema écht lef had gehad, was ze naar de pride in Istanbul
gegaan, waar de acceptatie een stuk lager ligt dan in Boedapest. Daar werden tientallen mensen
hardhandig opgepakt. De mars en andere lhbti-evenementen zijn al jaren verboden in Turkije. In de
ogen van Halsema is Viktor Orbán nou eenmaal een dankbaardere tegenstander dan Recep Erdoğan,
als is het maar om de Turken in Amsterdam niet tegen de schenen te schoppen.

Wetenschappelijke onderzoeken die het multiculturele sprookje van GroenLinks en aanverwante
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partijen tegenspreken, worden consequent creatief uitgelegd. Soms belanden ze zelfs onderin de
bureaulade. Zo probeerde GroenLinks-wethouder Rutger Groot Wassink in 2022 nog een rapport over
lhbti-geweld in Amsterdam onder de pet te houden. Ook uit dat onderzoek blijkt dat vooral
Marokkaans-Nederlandse jongeren zich schuldig maken aan geweld tegen deze minderheden.

Groot Wassink stuurde het rapport tijdens het zomerreces naar de gemeenteraad, terwijl het in
februari al klaar was. De Telegraaf openbaarde WhatsApp-berichten waaruit blijkt dat de wethouder
vragen van de pers afhield. ‘Zeg maar dat ik op vakantie ben en slecht bereikbaar,’ liet hij weten via
een van z’n ambtenaren.

Tienmaal vaker dader
De wiskundige en cultureel antropoloog Jan van de Beek laat in zijn boek Migratiemagneet Nederland
zien dat de daders van geweld tegen lhbtq’ers in Nederland voor naar schatting 70 procent een
migratieachtergrond hebben. Afgezet tegen de bevolkingsomvang is onder daders tot 35 jaar sprake
van een tienvoudige oververtegenwoordiging van Marokkaanse Nederlanders ten opzichte van
autochtonen.

Van de Beek trekt deze conclusies uit onderzoek van het WODC, het Wetenschappelijk Onderzoek- en
Datacentrum van het Ministerie van Justitie en Veiligheid. Opmerkelijk genoeg worden in het WODC-
rapport Richten op de regenboog heel andere conclusies getrokken. Zo zou een meerderheid van de
daders de Nederlandse nationaliteit hebben. Dat is aantoonbaar onjuist, concludeert Van de Beek.

Deze verkeerde voorstelling van zaken past binnen het beeld dat veel rijksambtenaren en bestuurders
met diversiteit in hun portefeuille koste wat het kost willen uitdragen. Eerder concludeerde een
commissie al dat bij een aantal WODC-onderzoeken over politiek gevoelige onderwerpen sprake was
van oneigenlijke beïnvloeding door het ministerie. 

Het is een patroon dat het dominante daderprofiel slechts met grote moeite wordt genoemd. De
Amsterdamse onderwijswethouder Marjolein Moorman (PvdA) benadrukte na het UvA-onderzoek dat
de dalende homoacceptatie in meerdere gemeenten te zien was. Ze wees op een ’conservatieve wind’
die door Nederland waait en verworven rechten onder druk zet. Halsema noemde wees onder meer op
de toegenomen invloed van populaire influencers als de vrouwonvriendelijke Andrew Tate. Pijnlijk
voor Halsema is dat de UvA-onderzoekers haar tegenspreken: van een grote invloed van Tate en
soortgelijke lieden lijkt geen sprake. 

De populariteit van Tate onder jongeren moet sowieso niet worden overschat. In 2023 stelde de
internationale denktank Institute for Strategic Dialogue (ISD) vast dat een op de vijf Brtise jongeren
tussen de 16 en 24 jaar een positieve mening over Tate hebben. Ondervraagden met een
migratieachtergrond oordeelden positiever over Tate: 41 procent van de zwarte en 31 procent van de
Aziatische respondenten, terwijl dit percentage onder blanke jongeren minder dan 15 procent was. 

https://www.wyniasweek.nl/product/migratiemagneet-nederland/
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Eén ding is zeker: Tate’s invloed is anders én kleiner dan door Halsema wordt voorgesteld. Wat
overigens zelden wordt genoemd, is dat Tate moslim is. Ook dat past niet in het linkse clichébeeld van
conservatieve, christelijke en blanke jongemannen die op zaterdagavond homo’s in elkaar slaan. 

Niet meer uit te leggen
De Koran geeft in verschillende verzen aanleiding om homoseksualiteit te veroordelen. Dat gevoel
leeft niet alleen breed onder orthodoxe moslims, maar ook onder moslims die niet regelmatig de
moskee bezoeken. Deze intolerante omgang met homo’s is onverenigbaar met de fundamenten van de
vrije westerse samenleving. Zolang bestuurders blijven wegmoffelen dat de achtergrond van de daders
van grote invloed is, blijft een gerichte, strenge aanpak in de grote steden een illusie. 

Bijna heel Nederland weet hoe de vork in de steel zit als het gaat om homohaat. De bestuurlijke elite is
bang om voor racist te worden uitgemaakt of om geconfronteerd te worden met de maatschappelijke
gevolgen van het jarenlang knuffelen van moslims en van tekortschietend immigratiebeleid.

Het is inmiddels niet meer uit te leggen dat de aanleg van regenboogzebrapaden of een bezoek aan
een pride in Hongarije voorrang krijgen boven het effectief bestrijden van geweld tegen homo’s in
eigen land. Zolang Halsema het belangrijker vindt om de Hongaarse regering terecht te wijzen dan
het eigen huis op te ruimen, zal ze de burgemeester van sommige Amsterdammers blijven – en nooit
de burgemeester van álle Amsterdammers worden.

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

https://www.wyniasweek.nl/doneren/
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Door Feike Reitsma - 3 juli 2025
Geplaatst in Activisme - Klimaat - Milieu - Brief - Media - Asiel - CDA - NSC - PVV - Klimaat - Milieu -
Stikstof - Ouderen - Vergrijzing - Klimaat - Milieu - Flevoland - Woningbouw - Media - Islamisering -
Diversiteit

Achter de begrippen diversiteit, inclusie en gelijkwaardigheid gaat een ideologische wereld schuil,
waar feiten en onderzoek er niet toe doen. Een mooi voorbeeld is het project ‘Samen Inclusief’ van de
Vereniging van Wetenschapsmusea en Science Centers (VSC).

Medewerkers en vrijwilligers van het in Amsterdam gevestigde NEMO Science Museum namen in dat
kader deel aan een zogenoemde privilege walk, ‘een oefening die bijdraagt aan bewustwording en
gesprek onder medewerkers rondom kansen(on)gelijkheid, machtsstructuren en uitsluiting in de
maatschappij – en dus ook in het museum’.

‘Eerst kregen we uitleg over wat privilege behelst,’ zo lezen we in een online verslag van een
vrouwelijke deelnemer. ‘Wat ik een hele waardevolle opmerking van de cursusleider vond is dat
privilege hebben niet betekent dat je gelukkig moet zijn, en omgekeerd dat minder privilege niet
direct hoef te wijzen op ongeluk. We zagen een geënsceneerde opname van een zwarte man die een
fietsslot doorknipt en van een witte man die een fietsslot doorknipt. De zwarte man werd
aangesproken, ook door de politie. De witte man werd met rust gelaten. Dat hakte bij mij er flink in, en
het is ook pijnlijk om te leren dat dit voor geen van mijn collega’s van kleur als een verrassing kwam.’
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Wringend gevoel
Na de training ervoer de vrouw volgens haar verslag een ‘wringend gevoel’ en vond ze het moeilijk om
weer gewoon aan het werk te gaan. Gelukkig voor haar was er een ‘terugkombijeenkomst’. ‘Systemen
van ongelijkheid zijn voor sommigen zoveel voelbaarder dan voor anderen. Geconfronteerd worden
met deze ongelijkheid en er over in gesprek kunnen gaan, zijn stappen naar een groter bewustzijn,
maar moeten ook voor concrete verandering zorgen. Ik vind dat deze gesprekken en confrontaties
door moeten blijven gaan, en ik hoop op een groeiend bewustzijn bij mij persoonlijk, maar ik hoop ook
dat de organisatie op dit vlak een weg vindt in gedrag en beleid. Het is iets dat je niet af kunt vinken.’

De privilige walk is in de jaren tachtig ontwikkeld door Erica Sherover-Marcuse, een leerling en latere
partner van de befaamde Duits-Amerikaanse filosoof en socioloog Herbert Marcuse (1898-1979), en
haar collega Hugh Vasquez. Bij Sherover-Marcuse komen de kritische maatschappijtheorie van
Marcuse en psychotherapie samen.

In zijn klassiek geworden boek One Dimensional Man (1964) betoogde Marcuse dat onze
hoogindustriële samenleving en haar manier van denken ‘eendimensionaal’ is geworden. ‘Echte
vrijheid’ en ‘kritisch denken’ zouden onder druk staan door massaconsumptie, technocratie en
ideologieën die conformiteit stimuleren. Een diepgaande transformatie is, zo analyseerde Marcuse,
alleen mogelijk door het ontwikkelen van een kritisch bewustzijn dat machtsstructuren onderkent en
doorbreekt. Ook zouden onderdrukte en gemarginaliseerde groepen die – anders dan de
arbeidersklasse – nog niet door ‘consumptiedrang’ aan de bestaande orde zijn gebonden, coalities
moeten vormen met studenten, maatschappijkritische intellectuelen en kunstenaars. In 1968
verscheen een Nederlandse vertaling van One Dimensional Man, die binnen drie jaar zeven
herdrukken beleefde.

Met name in An Essay on Liberation (1969) werkte Marcuse de tegenstelling tussen privileged en
underprivileged verder uit en legde hij de theoretische basis voor de privilage walk. Erica Sherover-
Marcuse bouwde voort op deze ideeën en publiceerde in 1986 Emancipation and Consciousness,
waarin ze stelde dat ware vrijheid niet alleen politieke verandering betekent, maar ook het
ontwikkelen van een dieper bewustzijn van maatschappelijke machtsstructuren en de eigen rol daarin.

In de praktijk
Sherover-Marcuse wilde haar politieke filosofie ook in de praktijk brengen. In Californië werden in de
jaren zeventig en tachtig verschillende methoden en ideeën op het gebied van alternatieve
psychotherapie uitgewisseld, en veel therapeuten en activisten combineerden deze technieken om
maatschappelijke verandering te bevorderen. In die context maakte zij kennis met Re-evaluation
Counseling (RC), een methode die in de jaren vijftig was ontwikkeld door Harvey Jackins, een
voormalige vakbondsactivist van communistische origine. Sherover-Marcuse gebruikte technieken uit
RC in haar workshops. In deze context bedacht ze samen met haar collega Hugh Vasquez ook de
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privilege walk.

In een videofragment op YouTube van een training uit 1989 is een opvallende gelijkenis te zien met de
diversiteitstraining van de NEMO-medewerkers. Een jonge vrouw worstelt met haar schuldgevoel over
haar white privilige, maar leert erover te praten in een kringgesprek met andere deelnemers. Zo kan
ze haar schuldgevoel omzetten in maatschappelijke betrokkenheid.

Weinig effectief
Op basis van meerdere onderzoeken stelde The Economist in 2022 vast dat de effectiviteit van
diversiteitstrainingen in de meeste gevallen gering is: na ongeveer vijf dagen zijn de meeste
‘verworven inzichten’ vaak weer verdwenen. Zelfs bij deelnemers ‘van kleur’ zou daarna nogal eens
sprake zijn van een backlash.

Toch is er vooral sinds de dood van George Floyd in 2020 sprake van een enorme groei van het aantal
diversiteitstrainingen en diversiteitsmanagers. Het is in het Westen een lucratieve miljardenindustrie
geworden en uiteraard zitten de belanghebbenden niet te wachten op een discussie over de
effectiviteit ervan.

Wynia’s Week verschijnt drie keer per week, 156 keer per jaar, met even onafhankelijke als
broodnodige artikelen en columns, video’s en podcasts. De groei en bloei van Wynia’s Week is te
danken aan de donateurs. Doet u al mee? Doneren kan op verschillende manieren. Kijk HIER.
Hartelijk dank!

https://www.youtube.com/watch?v=bbUx3AL_Pi4&t=427s
https://www.wyniasweek.nl/doneren/

